
Velfærdsudvalget 2018-2021s møde den 23. august 

2021

Ekstraordinært møde Via Teams kl. 08.30

Referat

117  Godkendelse af dagsorden

Beslutning

Godkendt.

118  Udmøntning af besparelse vedrørende lukning af plejeboliger på Pedershave

Sagsfremstilling

I denne sag forelægges Velfærdsudvalget nye beregninger vedrørende udmøntning af besparelse 

i Budget 2021-2024 om midlertidig lukning af 12 plejeboliger på omsorgscenter Pedershave med 

henblik på at træffe beslutning om, hvorvidt der skal lukkes og/eller genåbnes plejeboliger.

Baggrund

I Budget 2021-2024 blev det besluttet midlertidigt at lukke 12 plejeboliger på omsorgscenter 

Pedershave i løbet af 2021. Den midlertidige lukning omfattede seks boliger i Hus B (somatisk 

afdeling) pr. 1. januar 2021 samt seks boliger i Hus E (demensafsnit) tidligst pr. 1. juli 2021. 

Lukning af boliger på demensafsnittet i Hus E ville forventeligt tage længere tid, da der er tale om 

en mere sårbar målgruppe.

Lukningen af de 12 plejeboliger er udmøntet som en reduktion af lønbudgettet på Pedershave 

med 2.508 t. kr. i 2021 og 3.397 t. kr. fra 2022 og fremover. Derudover er indregnet udgifter til 

tomgangsleje for 813 t. kr. i 2021 og 922 t. kr. i 2022 og fremover. Endelig er der indregnet 

engangsudgifter til bygningsvedligehold og evt. flytteomkostninger på 100 t. kr. i 2021.
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På møde i Velfærdsudvalget den 2. marts 2021 (sag 43) forelagde administrationen et nyt forslag 

til implementering af besparelsen, der omfattede lukning af seks boliger i Hus C i stedet for Hus E, 

da det med denne lukning vurderedes at være en større sandsynlighed for at reducere 

besparelsen i 2021.

På møde den 24. marts 2021 (sag 118) besluttede Økonomiudvalget fortsat at bakke op om 

budgetaftalen om at lukke seks pladser i hus E pr. 1. juli 2021 på Pedershave. Velfærdsudvalget 

blev bemyndiget til at træffe endelig beslutning om hvilke pladser, der skal lukkes på Pedershave 

på et ekstraordinært møde den 24. juni 2021.

På møde den 24. juni 2021 (sag 99) besluttede Velfærdsudvalget at lukke tre plejeboliger i Hus E 

på Pedershave. Udvalget ønskede desuden at udsætte beslutningen vedrørende nedlukning af 

yderligere boliger i Hus E (ved ledighed) til augustmødet mhp. at følge udviklingen i ventelisten til 

plejeboliger, herunder evt. venteliste til Hus E.

På Velfærdsudvalgets møde den 10. august 2021 (sag 104) kunne det konstateres, at de 

resterende tre boliger i Hus E var blevet ledige og derfor kunne lukkes. Velfærdsudvalget 

besluttede på mødet at udsætte beslutningen om yderligere lukning af plejeboliger mhp. at få 

konsekvenserne yderligere belyst. Konkret ønskede udvalget at få belyst konsekvenserne af, at 

lukke de resterende tre plejeboliger i Hus E og samtidig genåbne de seks plejeboliger i Hus B. 

Ønsket om at genåbne de seks plejeboliger i Hus B var begrundet i, at der kunne konstateres en 

stigning i ventelisten til omsorgscenter Pedershave og kommunens omsorgscentre generelt. Ved 

at lukke de resterende tre plejeboliger i Hus E sikres det oprindelige formål med at skabe mere 

plads og tryghed og for borgerne på demensafsnittet. Det ønskedes ligeledes vurderet, hvad det 

ville betyde, hvis plejeboligerne i Hus B blev belagt med borgere fra andre kommuner.

Konsekvenser ved lukning og genåbning af plejeboliger

I Budgetaftalen for 2021-2024 fremgår det, at hvis garantiventelisten ikke kan overholdes, eller 

søgningen til Pedershave ligger over niveauet for 2020, kan pladserne gradvist blive genåbnet. 

Den opdaterede monitorering af ventelisterne pr. 1. august 2021 (vedlagt som bilag til sagen) 

viser, at den gennemsnitlige ventetid på garantiventelisten de seneste 12 måneder er 46 dage, 

hvilket ligger under garantien på to måneder. Monitoreringen viser også, at det gennemsnitlige 

antal borgere på venteliste til Pedershave de seneste tre måneder er 12,7 borgere, hvilket ligger 

væsentlig over det gennemsnitlige antal på ventelisten til Pedershave i 2020. Monitoreringen af 

ventelisterne giver således anledning til overvejelser omkring genåbning af plejeboliger.



I vedlagte notat har administrationen regnet på konsekvenserne ved lukning af yderligere tre 

plejeboliger i Hus E og genåbning af seks plejeboliger i Hus B pr. 1. oktober 2021. Notatet viser, 

at der ved denne løsning vil være en manglende finansiering af den vedtagne besparelse i Budget 

2021-2024 på 538 t. kr. i 2021 og 1.157 t. kr. i 2022 og årene fremover.

Ledige plejeboliger tildeles ud fra princippet om, at de borgere på garantiventelisten eller den 

specifikke venteliste, som har størst behov, får tilbudt plejebolig først. Hvorvidt de genåbnede 

plejeboliger i Hus B kan blive tilbudt borgere fra andre kommuner vil således afhænge borgernes 

behov. Pr. 1 august 2021 er der 13 borgere på venteliste til Pedershave. Heraf er otte borgere fra 

Frederikssund Kommune og fem borgere fra andre kommuner. Samtidig er der seks borgere på 

garantiventelisten, hvoraf en borger er fra en anden kommune. Tildeling af plejeboliger på 

Pedershave vil således afhænge af behovet blandt de 19 borgere, samt eventuelle nytilkomne 

borgere, som kan have et akut behov for plejebolig.

Notatet viser, at for at dække den manglende finansiering i 2021 vil tre af boligerne i Hus B skulle 

tildeles borgere fra andre kommuner. For at dække den manglende finansiering i 2022 og årene 

fremover vil i gennemsnit 1,7 af plejeboligerne skulle tildeles borgere fra andre kommuner. Der 

skal være tale om en varig søgning af borgere fra andre kommuner til Pedershave for, at den 

manglende finansiering kan dækkes i årene fremover.

I forbindelse med eventuel genåbning af seks plejeboliger i Hus B skal administrationen gøre 

opmærksom på, at omsorgscentrene oplever rekrutteringsudfordringer. Pt. har Pedershave tre 

vakante stillinger i dagvagter og seks vakante stillinger i aftenvagter. Genåbningen vil således 

være afhængig af, at der kan rekrutteres tilstrækkeligt med personale til plejeboligerne.

Sagen er sendt i høring i Ældrerådet og Handicaprådet. Eventuelle høringssvar fremsendes til 

udvalgets medlemmer hurtigst muligt.

Handicaprådets høringssvar:

Inge Messerschmidt (O) kan som formand for Velfærdsudvalget ikke være medunderskriver på 

Handicaprådets høringssvar, eftersom sagen endnu ikke er behandlet i Velfærdsudvalget.

Handicaprådet henviser til sit tidligere høringssvar mht. lukning af de ledige boliger i HUS E og går 

ind for en genåbning af de 6 plejeboliger i hus B set i lyset af stigningen i ventelisten til 

Pedershave specifikt og til kommunens omsorgscentre generelt.

Ældrerådets høringssvar:



Udvalget skal her tage stilling til genåbning af 6 af de 12 lukkede plejeboliger på Peders Have.

I aftaleteksten for budget 2021 fremgår det, at hvis garantiventelisten ikke kan overholdes, eller 

søgningen til Peders Have ligger over niveauet for 2020, kan plejeboligerne gradvist genåbnes. 

Der blev også i budget 2021 afsat kr. 500.000 til evt. genåbning af de lukkede plejehjemspladser.

Der er nu en venteliste på 53 borgere på den specifikke venteliste, heraf 13 borgere til Peders 

have og 6 borgere på garantiventelisten.

Det er Ældrerådets opfattelse. at de 6 pladser på Peders Have skal genåbnes, hvis Byrådet skal 

leve op til budgetaftalen om evt. genåbning af plejehjemspladser.

Derudover er det ikke acceptabelt at borgere, der har behov for en plejehjemsplads, skal vente 

længere end højst nødvendigt.

Økonomi

Forslagets manglende finansiering i 2021 på 538 t. kr. og 1.157 t. kr. i 2022 og frem bør som 

udgangspunkt håndteres indenfor Velfærdsudvalgets eksisterende ramme.

Indstilling

Centerchefen for Voksenstøtte og Ældre indstiller til Velfærdsudvalget, at:

Lukke yderligere tre plejeboliger i Hus E på Pedershave pr. 1. oktober 2021.1. 

Beslutte, hvorvidt udvalget vil anbefale over for Økonomiudvalget og Byrådet, at genåbne 

seks plejeboliger i Hus B på Pedershave.

2. 

Beslutning

Indstillingens punkt 1 godkendt idet udvalget fremadrettet følger udviklingen i ventelisten tæt med 

henblik på yderligere genåbninger af pladser.

Vedrørende indstillingens punkt 2 besluttede udvalget at anbefale over for for Økonomiudvalget 

og Byrådet, at genåbne seks plejeboliger i Hus B på Pedershave.

Monitorering af udviklingen i ventelisten til plejeboliger august 2020•

Konsekvenser ved lukning og genåbning af plejeboliger på Pedershave•
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119  Meddelelser

Sagsfremstilling

Kommende arrangementer indenfor udvalgets område:

Meddelelser:

Beslutning

Der var ingen meddelelser.

120  Underskrifter

Sagsfremstilling

Dette punkt erstatter det fysiske underskriftark.

Når der trykkes "Godkendt" svarer det til, at underskriftarket er underskrevet.

Beslutning

.
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